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گروه علمی و آموزشــی- این 
سدان ســال 2021 به طور رسمی در 
کره جنوبی رونمایی شــد و پس از آن 
اوائل سال 2022 وارد بازار آمریکا شد.
اکنون جنسیس تصمیم گرفته تا 
مدل 2024 جی90 را روانه بازار اروپا 
کند. این خودرو در دو نسخه اس دبلیو 
بــی و ال دبیلو بی خواهــد بود که در 
واقع مدل های با فاصله بین محورهای 

استاندارد و طولانی است.
نســخه استاندارد در تریم های 4 
و 5 صندلی عرضه می شــود اما نسخه 
دارای فاصلــه بین محورهای طولانی 
تر یا همــان ال دبلیو بی فقط ظرفیت 
4 سرنشــین را دارد زیرا صندلی های 
عقــب در حالــت کاپیتانی نصب می 
شوند و مجهز به امکانات خاصی مانند 
ماساژور تمامی قسمت ها خواهند بود.
آلمــان و ســوئیس از جملــه 

کشــورهای اروپایــی میزبان جی90 
مدل 2024 خواهند بود.

در مقایسه با نســخه استاندارد، 
مدل ال دبلیو بی فضای پای بیشــتری 
به میزان 190 میلیمتر برای سرنشــینان 
عقب ایجاد می کند. جنســیس سدان 

جــی90 را یک رقیــب خوش قیمت 
برای سری اس مرسدس بنز می داند.

در بخــش پیشــرانه جنســیس 
جی90 بازار آمریکا از تپنده 6 سیلندر 
توربوشارژ 3.5 لیتری در هماهنگی با 
یک سوپرشارژ الکتریکی  استفاده شده 

است. میزان خروجی پیشرانه تریم پایه 
375 اسب بخار و گشتاور 530 نیوتن 
متر اســت. در تریم قوی تر این اعداد 
به 409 اســب بخار و 549 نیوتن متر 
افزایش می یابد. اما درباره مســافران 
اروپا جنسیس و شرایط پیشرانه آن ها 

اطلاعاتی منتشر نشده است.
نسخه اســتاندارد جی90 برابر با 
5275 میلیمتر در طول و 3180 میلیمتر 
در فاصله بین محورها توســعه یافته 
اســت. این اعداد برای تریم ال دبلیو 
بی برابر با 5465 و 3370 میلیمتر است.

عرض هــر دو مدل جنســیس 
جی90 برابر با 1930 میلیمتر و ارتفاع 
1490 میلیمتــر اســت.وزن 2025 و 
2345 کیلوگرم محاســبه شده است.

جنســیس جی80 در آلمان از 53480 
یورو قیمت می خورد اما قیمت جی90 

هنوز مشخص نیست.

گروه علمی و آموزشــی- یکــی از رهبران 
پیشگام در حوزه توسعه هوش مصنوعی به نام عماد 
مســتاک، مدیر عامل شرکت Stability AI مدعی 
اســت که این صنعت در ابتدای راه و در شُرف انفجار 
است. در جریان یک میزگرد مجازی که توسط بانک 
ســرمایه گذاری UBS ســوئیس برگزار شد، عماد 
مُستاک مدیر عامل شرکت Stability AI ادعا کرد 
که هوش مصنوعی با وجود محبوبیت روزافزون خود، 
تــازه در مراحل ابتدایی خود قرار دارد. وی گفت: ]در 
مقایسه با پیشرفت گوشی های هوشمند[ ما هنوز در 

نقطه معرفی آیفون 2G و 3G هستیم. 
مــن فکر می کنم ســال آینده ســال شــروع 
پرواز]هوش مصنوعی[ باشد. محمد عماد مستاک در 
آوریل 1983 در یک خانواده مسلمان بنگالی در اردن 
به دنیا آمد و یک ماه پس از تولدش به داکا در بنگلادش 
برده شد و در سن هفت سالگی به همراه خانواده اش به 

بریتانیا مهاجرت کرد.
وی در بیست سالگی با ایجاد انجمن های آنلاین 
برای جوامع مســلمان و توســعه »هوش مصنوعی 
اســلامی« که به راهنمایی مردم در ســفر مذهبی شان 
کمــک می کرد، علاقه مند به کمک به جهان اســلام 
شد. مستاک مدرک کارشناسی ارشد خود را در رشته 
ریاضیات و علوم رایانه از دانشــگاه آکسفورد در سال 
2005 دریافت کرد. وی در سال 2020 شرکت هوش 
مصنوعی Stability AI را که یک شرکت تصویرساز 

به ارزش یک میلیارد دلار است، تاسیس کرد. او در چند 
ســال اخیر به عنوان یکی از تأثیرگذارترین رهبران در 

فضای هوش مصنوعی شناخته شده است. 
مستاک همچنین یکی از کارشناسانی بود که آن نامه 
معروف درخواست توقف توسعه هوش مصنوعی به 
مدت 6 ماه را همراه با ایلان ماسک و چند صاحب نظر 
دیگر امضا کرد و از آن زمان با نظرات خود در مورد این 
فناوری در حال توسعه بسیار پر سر و صدا ظاهر شده 
است. با این حال، مستاک تنها کسی نیست که این نظر 
را دارد کــه هوش مصنوعی هنوز در روزهای آغازین 
 )Michael Briest(خود است. مایکل بریســت
رئیس تحقیقات فناوری اروپا در UBS نیز ادعا کرد 
کــه تنها حدود 6 درصد از اظهارنامه های درآمدی در 
سال جاری به هوش مصنوعی اشاره کرده اند، در حالی 
که حدود یک چهارم شــرکت ها در بخش نرم افزار از 
آن بهره برده اند.اگر بخواهیم حرف مستاک را بپذیریم، 
این آمار به طور قابل توجهی افزایش خواهد یافت. او 
حدس می زند که 50 درصد از کل مدیران عامل تا سال 

آینده به هوش مصنوعی اشاره خواهند کرد.
وی به این واقعیت اشــاره می کنــد که تاکنون 
سیســتم هایی ماننــد ChatGPT، ادغــام هوش 
مصنوعی در جستجوگر بینگ توسط مایکروسافت، 
معرفی چت بــات هوش مصنوعی Bard توســط 
گوگل و همچنین تولید متن به تصویر توســط هوش 
مصنوعــی Stability AI بر روی مصرف کنندگان 

متمرکز بوده اند.زمانی که هوش مصنوعی از مصرف 
کننده عبور کند، شــاهد رشد قابل توجهی در توسعه 

آن خواهیم بود. 
او گفت: این مثل آرامش قبل از طوفان اســت، 
زیرا مدل ها هنوز کاملًا آماده کار نیســتند. هنگامی که 
هوش مصنوعی سرانجام در سطح سازمانی شروع به 
کار کند، رقابت شدیدی را در میان شرکت های رقیب 
در بخش های بســیار فراتر از دره سیلیکون برخواهد 
انگیخت. این به نوبه خــود نفوذ هوش مصنوعی را 
بیشــتر از آنچه قبلًا تجربه کرده ایم، افزایش می دهد. 
زمانی که رقبای شما شروع به اجرای آن می کنند، شما 
نیز باید به دلیل افزایش بهره وری و به دلیل فشار رقابتی 

با آن کار کنید. 
ضمن اینکه آموزش مدل های هوش مصنوعی 
با توجه به حجم عظیمــی از داده هایی که از پیش در 
اختیار شرکت ها قرار داده اند، زمان زیادی نمی گیرد. 
شما فقط باید مدل های مناسب را به شکل صحیحی 
در اختیار داشته باشید و به کار بگیرید تا نتایجی را که 
بهره وری را افزایش می دهد، به دســت آورید. عماد 
مســتاک حتی تا آنجا پش رفت که یادآور شد کسانی 
که انقلاب هوش مصنوعی را نادیده بگیرند، مجازات 
خواهند شد. خواهید دید که بازار، کسانی را که از این 
]هوش مصنوعی[ استفاده نمی کنند، مجازات می کند.

  Artificial کلمــه  مخفــف   AI  ***
intelligence به معنی هوش مصنوعی است.

جی90 ؛ پرچمدار هیوندای به آلمان و سوئیس می رود

هوش مصنوعی در آستانه انفجار است

گروه علمی و آموزشی- معمولا 
خانواده هــا پس از پایــان امتحانات 
دانش آمــوزان در انتظــار دریافت 
کارنامــه فرزندان خــود می مانند تا 
نتایج یکسال تحصیلی دانش آموز را 
مشــاهده کنند. در واقع پس از معدل 

دانش آموز، توجه خانواده ها به نمره 
انضباط دانش آموز جلب می شــود 
چرا که در صورت نیاز به جابه جایی 
یا ثبت نام برای ســال تحصیلی آینده 
این نمره انضباط تقریبا یک شــرط 

اساسی محسوب می شود.
هرچنــد کــه براســاس اعلام 
مسئولان، نمره انضباط باید براساس 

بندهای موجود در آیین نامه انضباطی 
هنگام ثبت نام درنظر گرفته شــود اما 
در چنــد وقــت اخیر بســیاری از 
خانواده هــا نمره انضباط فرزند خود 

را ناعادلانه می دانستند.
آیین نامه انضباطی دانش آموزان 
بــا مــاده و تبصره هایــی در اختیار 
خانواده ها و دانش آموز قرار می گیرد 

و هنــگام ثبت نــام زیــر آن را امضا 
می کننــد، در آییــن نامــه انضباطی 
مواردی چون غیبت های غیرموجه، 
تاخیر ورود، پوشــش و لباس دانش 
آموز و استفاده از تلفن همراه تعریف 
شده است و در صورت تکرار چنین 
مواردی پس از تذکر اولیای مدرسه 
از نمره انضباط دانش آموز کسر می 

شود.
اما ایــن خانواده ها معتقدند که 
فرزندان ســالم، مــودب و منظمی 
دارند و در مواردی از سوی مدیریت 
مدرســه بــه شــیوه ای ناعادلانــه 
رفتارهــای دانش آموز را قضاوت و 
تفسیر می کنند و به همین دلیل نمره 
انضباط نامناسبی به فرزند داده است.
فقط می خواهم بدانم به چه 

دلیل انضباط ۱۵ داده اند؟
پدر یکی از دانش آموزان درباره 
نمره انضبــاط فرزند خــود گفت: 
فرزندم بســیار مودب و منظم است 
اما مدرسه نمره انضباط او را 15 داده 

است. 
اکنون پســرم در مدرسه نمونه 
دولتــی درس می خوانــد و از نظر 
درسی شــرایط مناســبی دارد.وی 
افزود: با این قضاوت ناعادلانه نسبت 
به پســرم، شرایط برای ثبت نام او در 
سایر مدارس مشکل می شود. هنگام 
مراجعه به مدرســه دلایــل منطقی 
برای نمره انضباط 15 به من نگفتند، 
می خواهــم بدانم علت این موضوع 

چیست؟
وی افزود: فرزندم از نظر معدل 
درسی یکی از شاگردان ممتاز است، 
اگر فرزندم بی انضبــاط بود، هرگز 
نمی توانست معدل حدود 18 داشته 

باشد. همســرم می گوید حتی پیش 
از ایــن یکی از معاونان مدرســه در 
تماســی، پســرم را به کتک زدن هم 
تهدیــد کرده بود و حــالا این نمره 

انضباط را هم داده است.
پدر یکی دیگر از دانش آموزان 
کلاس نهمی منطقه 12 تهران درباره 
نمــره انضباط فرزندش گلایه کرد و 
گفت: فرزندم قاری قرآن است و همه 

او را به ادب و احترام می شناسند.
وی افزود: پسرم در هیئت های 

مذهبــی و همه مراســمات همواره 
حضور دارد، معدلش هم مناســب 
اســت اما فقط به دلیــل اینکه یکبار 
به دلیل شــرایط روحی در صبحگاه 
مدرســه قرآن تلاوت نکرد،انضباط 

او را 14 دادند. 
پدر این دانش آمــوز ادامه داد: 
این ناظم در طول ســال تحصیلی به 
روش های مختلــف باعث ناراحتی 
پســرم شــد و اکنون هم کــه با این 
انضبــاط کاری کرده تا در مدرســه 
 خوبــی نتوانــم فرزنــدم را ثبت نام 

کنم.
برخی از ناظمان در دهه ۶۰ 

باقی مانده اند
مــادر یکــی از دانش آمــوزان 
کلاس نهمــی هم با گلایــه از نمره 
انضبــاط فرزند خود گفــت: نمره 
انضبــاط فرزنــدم را در صورتی 15 

داده اند که بســیار منظم و با استعداد 
اســت. وی افزود: ناظــم و مربیان 
مدرســه انگار در دهه 60 هنوز باقی  
مانده انــد و خود را با ادبیات و رفتار 
نسل جدید وفق نداده اند، فرزند من 
هیچ حرف یا بی احترامی نکرده است 
فقــط از واژه ای متناســب با ادبیات 
همسالان خود اســتفاده کرده بود و 
پنج نمره از انضباط او کاســته شده 

است.
این مادر یادآورشد: سال آینده 

قرار است که به هنرستان برود و من 
برای ثبت نام سال جدید او با مشکل 

مواجه شده ام.
توقــع  مــا  از  چگونــه 

آینده سازی دارند؟
یک دانش آموز در کرج با نمره 
انضباط 14 گفت: پدرم از اســفند به 
تهران منتقل شــد و منزل ما به ناچار 
جابه جا شــد. والدینم موضوع را به 
مدرسه اعلام کردند و ناظم و مدیر به 
ما اطمینان دادند که با شرایط من کنار 
می آیند و می توانم در همین مدرسه 
به تحصیلــم ادامه دهم.وی افزود: با 
توجه به مسافت طولانی برای رفت و 
آمد، گاهی تاخیر در حد پنج یا نهایت 
10 دقیقه داشــتم اما مدرسه به همین 
دلیــل 6 نمره از انضباط من کم کرده 
اســت. اکنون می خواهــم در تهران 
ثبت نام کنم و به هر مدرسه  جدیدی 

که می رویم به دلیل این نمره انضباط 
من را قضاوت می کنند.

ایــن دانش آموز عنــوان کرد: 
در بســیاری از مواقــع حقــوق ما 
دانش آمــوزان در مدرســه پایمال 
می شود، هرچند معلمان زحمتکش 
بسیاری داریم اما در این میان افرادی 
هم هســتند کــه بی دلیل غــرور و 
شــخصیت ما دانش آموزان را نشانه 
می گیرند. مــا دانش آموزان چگونه 
بایــد از خودمــان دفــاع کنیم؟ اگر 

عزت نفس ما توسط معلمان و ناظم 
خدشه دار شــود، چگونه از ما توقع 

آینده سازی دارند؟
مدارس نباید برای کســر 
ممانعت  ثبت نــام  از  انضباط 

کنند
در راستای شکایات خانواده ها 
این موضوع را از سید عادله سجادی 
رئیــس اداره ارزیابــی عملکــرد و 
پاسخگویی به شــکایات آموزش و 

پرورش شهر تهران پیگیری کرد.
وی دربــاره شــرط معــدل و 
انضباط دانش آموزان برای ثبت نام در 
مــدارس توضیح داد: برخی مدارس 
مانند شــاهد دســتورالعمل اجرایی 
دارنــد و دانش آموز باید براســاس 

دستورالعمل اجرایی عمل کند.
رئیس اداره ارزیابی عملکرد و 
پاسخگویی به شــکایات آموزش و 

پرورش شــهر تهران یادآورشد: اما 
مدارس عــادی دولتی نمی توانند به 
دلیل کســر انضباط و معدل از ارائه 
خدمت به دانش آموز ممانعت کنند. 
اگر چنین اتفاقــی پیش آید خانواده 
می تواند به آموزش وپرورش منطقه 
مراجعه کنــد و در آنجا پس از طرح 
موضوع مدیر مدرســه را مجاب به 

ثبت نام دانش آموز می کنند. 
ســجادی همچنین درباره دادن 
نمره انضباط ناعادلانه برخی مدارس 
به دانش آموزان اظهار کرد: انضباط، 
باید و نبایدهای رفتاری داخل مدرسه 
است، ولی دانش آموز هنگام ثبت نام، 
آیین نامه انضباطی را مشاهده و امضا 

می کند. 
وی افزود: اگر فرزندی خارج از 
ضوابط عمل کند، در دفتر انضباطی 
مدرســه ثبت  و ضبط می شــود و در 
پایان ســال کســر و اخطار شفاهی 
و کتبــی و اطلاع رســانی به والدین 

صورت می گیرد.
حقــوق  دربــاره  ســجادی 
دانش آموزان در مدرسه، خاطرنشان 
کرد: دانش آموز، همکاران و اولیا در 
مدرســه حقوقی دارند که باید مورد 
توجه قرار گیرد، همکاران باید برای 
شــیوه  تعامل مناسب با دانش آموزان 
دهه 80 و 90 را به درستی بشناسند.

وی عنوان کرد: در این راســتا 
بایــد بحــث بــه روزآوری نیروی 
انســانی، آموزش ضمــن خدمت، 
توانمندســازی در همه دستگاه ها از 
جمله آموزش و پرورش مورد توجه 
قرار گیرد تا ســبک نگاه فرزندان و 
میزان تــاب آوری دانش آموزان هم 

مد نظر باشد.

چرا اینقدر پایین؟

انتقاد دانش آموزان و والدین
 از نمره انضباط

نمره انضباط عاملی بازدارنده برای جلوگیری از تخلف و بی نظمی در مدارس است و البته مشوقی برای دانش آموزان؛ 
اما اخیرا گلایه های مکرر برخی والدین نشان می دهد نمرات انضباط برخی دانش آموزان با وجود عملکرد درسی مناسب 

در سطح پایینی قرار دارد.

انضباط، باید و نبایدهای رفتاری داخل مدرسه است، ولی دانش آموز هنگام ثبت نام، آیین نامه انضباطی 
را مشــاهده و امضا می کند. اگر فرزندی خارج از ضوابط عمل کند، در دفتر انضباطی مدرســه ثبت  و 
ضبط می شود و در پایان سال کسر و اخطار شفاهی و کتبی و اطلاع رسانی به والدین صورت می گیرد.
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زهـرا رضایـی نژاد

گروه علمی و آموزشی-معاون 
حقوقی و امور مجلس وزیر آموزش 
و پرورش گفت:  تاثیر کمبود بودجه 
در عــدم تصویــب 50 درصد فوق 
العاده ویژه معلمــان وجود دارد، اما 
ما به دنبال این هســتیم کســانی که 
نیروهــای اداری صرف هســتند و 
متاســفانه از رتبه بندی جامانده اند را 
در اولویــت قرار دهیم و به وضعیت 
نیروهای خدماتی که شرایط موجود 
حق شان نیســت و حقوق پایینی در 
حــدود 7 تا 8 میلیون تومان دریافت 

می کنند را ساماندهی کنیم.
»قاســم احمــدی لاشــکی« 
معــاون حقوقی و امور مجلس وزیر 
آموزش و پرورش در مورد وضعیت 
تصویب 50 درصد فوق العاده ویژه 
کارکنــان آموزش و پرورش توضیح 

داد: تصویــب 50 درصد فوق العاده 
ویــژه معلمان به شــورای حقوق و 
دســتمزد برده شده اســت، اما هنوز 
نتیجــه نهایــی حاصل نشــده و ما 
تلاش می کنیم در برنامه هفتم توسعه 
 کشــور این فوق العاده حتما آورده 

شود. 
احمدی لاشــکی ادامــه داد: 
پیشنهادات خود را در این خصوص 
ارائه کرده ایم، اما تا زمانی که شورای 
حقــوق و دســتمزد این مســئله را 

مصوب نکند عملا شدنی نیست. 
او در پاســخ به این سوال که آیا 
دلیل  عــدم تصویب 50 درصد فوق 
العــاده ویژه کمبود بودجه اســت یا 
مشــکل دیگری وجود دارد؟ اینطور 
گفــت: بله، تاثیــر کمبود بودجه هم 
وجــود دارد؛ ولی ما بــه دنبال این 

هستیم کســانی که نیروهای اداری 
صرف هستند و متاسفانه از رتبه بندی 
جامانده انــد را در اولویت قرار دهیم 
و همچنیــن به وضعیــت نیروهای 
خدماتی کــه این شــرایط موجود 
حق شان نیســت و حقوق پایینی در 
حــدود 7 تا 8 میلیون تومان دریافت 
می کنند و بــا این عدد پایین باید هر 
ماه زندگی را سپری کنند، ساماندهی 

کنیم. 
 معــاون حقوقی و امور مجلس 
وزیر آموزش و پرورش عنوان کرد: 
مشکلات این دســته از نیروهای ما 
باید به سرعت حل شود و تعدادشان 

هم خیلی زیاد نیست و شاید نزدیک 
به 50 هزار نفر باشــند. جمعیت کلی 
آموزش و پــرورش اگر یک میلیون 
نفر در نظر گرفته شــود؛ رســیدگی 
شرایط و نیازهای همه آن ها برای ما 
مهم است و باید در برآوردهای مالی 
لحاظ شوند، اما فعلا اولویت افرادی 
هستند که از رتبه بندی جا مانده اند. 
معــاون حقوقی و امور مجلس 
وزارت آمــوزش و پرورش در ادامه 
معوقــات نیروهای ایــن وزارتخانه 
و آخریــن اخبــار از پرداخت این 
معوقات اظهــار کــرد: برنامه های 
متعددی برای ایــن معوقات داریم 

و جلســه ای با وزیر و افراد عضو در 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 

کشور داشتیم. 
احمدی لاشــکی با بیان اینکه 
باید بــرای پرداخت معوقات اهم و 
مهم را در نظر داشت، گفت: پرداخت 
همه معوقات دارای اهمیت است، اما 
برخی از آن ها رای دادگاه دارند؛ مثلا 
معوقات معلمان خارج از کشور رای 
دارد و نمی توانیم به پرداخت  دستمزد 
معلمی که چند ســال اوراق امتحانی 
را تصحیح کرده و حق الزحمه اش را 
نداده ایم، بی توجه باشــیم یا نیروی 
خدماتی ما که چندین ســال اســت 

پــول لباس دریافت نکــرده باید به 
حقش برسد. پس همه معوقات باید 

پرداخت شوند. 
معاون وزیر آموزش و پرورش 
در ادامــه تاکید کرد: بــرای ما ابتدا 
پرداخت معوقات کارکنان خودمان 
اهمیــت دارد و پرداخــت معوقات 
ملکی و قراردادهــا در درجه بعدی 

اهمیت قرار می گیرد. 
یادآوری این نکته لازم اســت 
که »رضــا حاجی پور« ســخنگوی 
کمیســیون آموزش مجلس شورای 
اســلامی، پیشــتر با بیان اینکه فوق 
العــاده ویــژه کارکنــان آموزش و 

پرورش بــه طور میانگین حدود 21 
درصد اســت، گفته بــود: دریافتی 
کارکنــان اداری و خدماتی آموزش 
و پرورش از ســایر دستگاه ها کمتر 
اســت. این تفــاوت دریافتی باید با 
افزایــش فوق العــاده ویژه در حکم 

این کارکنان افزایش یابد. 
به گفته حاجــی پور؛ با مصوبه 
شــورای حقوق و دستمزد این رقم 
می  تواند افزایش یابد تا این اختلاف 
حقوقــی بین نیروهــای آموزش و 
پرورش با ســایر دســتگاه ها جبران 
شــود. عضو کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس شورای اسلامی از 

پیگیری این مسئله از طریق کمیسیون 
آموزش با حضــور وزیر آموزش و 
پرورش خبــر داده و گفته بود وزیر 
آموزش و پرورش قول ترمیم حقوق 
نیروهــای اداری و خدماتی آموزش 
و پــرورش را داده و انتظــار داریم 
 هرچه زودتــر این اقــدام صورت 

گیرد.

توضیح درخصوص پرداخت معوقات؛

تاثیر کمبود بودجه در عدم تصویب ۵0 درصد فوق العاده ویژه معلمان


